
CNSLR FRATIA | Revista Presei 15 octombrie 2020 1 

 

REVISTA PRESEI 

 

 

 Noi masuri anuntate de autoritati din 15 octombire, in contextul starii de 

alerta 

De la declararea starii de alerta pe teritoriul Romaniei (18 mai 2020, prelungita la 

17 iunie, 17 iulie, 16 august, 15 septembrie si 15 octombrie), din doua in doua 

saptamani sau lunar, au fost eliminate diversele restrictii impuse in perioada 

starilor de urgenta. Ulterior, incepand cu 15 septembrie, odata cu cresterea 

numarului de cazuri, au inceput sa fie adaugate noi restrictii. 

 

La 14 octombrie 2020, Guvernul a aprobat hotararea privind prelungirea starii de 

alerta cu 30 de zile, incepand cu 15 octombrie, seful Departamentului pentru 

Situatii de Urgenta, Raed Arafat, enumerand o parte dintre noile masuri aprobate 

prin actul normativ: 

 

* purtarea mastii va deveni obligatorie in toate spatiile deschise in zonele in care 

incidenta infectarilor cu noul coronavirus depaseste 3 la 1000 de locuitori; 

* evenimente private precum nuntile, botezurile, aniversarile, mesele festive in 

spatiile inchise si publice pe plan national urmeaza sa fie interzise in perioada 

urmatoare, pana cand va scadea numarul de persoane infectate cu noul 

coronavirus; 

* atunci cand incidenta infectarilor cu noul coronavirus este sub sau egala cu 1,5 la 

1000 de locuitori, teatrele, cinematografele, salile de spectacole, restaurantele, 

cafenelele etc vor functiona la capacitatea de 50%; atunci cand incidenta depaseste 

1,5 la 1000 locuitori si este pana la 3/1000, salile mentionate vor functiona cu 

capacitate de 30%; atunci cand incidenta depaseste 3/1000 locuitori, aceste sali vor 

fi inchise; 

* obligativitatea testarii saptamanale a personalului care lucreaza in centrele 

rezidentiale, prin grija Directiilor de Sanatate Publica etc. 

 

 

https://ziare.com/raed-arafat/
https://ziare.com/stiri/coronavirus/
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Noile masuri cuprinse in Hotararea de Guvern privind prelungirea starii de alerta 

au fost adoptate ca urmare a propunerilor facute de Comitetul National pentru 

Situatii de Urgenta (CNSU), in Hotararea nr. 49 adoptata la 13 octombrie 2020. 

*** 

Masuri de relaxare aplicate din 18 mai 2020 

 

Principalele masuri de relaxare aplicate, incepand cu 18 mai, au fost, conform 

Hotararii de Guvern (HG) nr. 394 din 18 mai 2020 privind declararea starii de 

alerta si Legii nr. 55 din 15 mai 2020 privind unele masuri pentru prevenirea si 

combaterea COVID-19: deschiderea saloanelor cosmetice, a cabinetelor 

stomatologice si a muzeelor; deschiderea hotelurilor; deschiderea partiala a 

comertului; deschiderea magazinelor care au intrare din strada; permiterea 

circulatiei persoanelor in interiorul localitatilor fara declaratie pe proprie 

raspundere; deplasarile in afara localitatii doar pentru o categorie de motive 

considerate intemeiate; deschiderea parcurilor etc. 

Masuri de relaxare aplicate din 1 iunie 2020 

 

A doua etapa de eliminare a restrictiilor, din 1 iunie 2020, a cuprins o serie de 

masuri de relaxare precum: desfasurarea competitiilor sportive in aer liber, fara 

spectatori; desfasurarea spectacolelor si a concertelor in aer liber; ridicarea 

restrictiilor privind circulatia persoanelor in afara localitatii; reluarea transportului 

feroviar si rutier international; deschiderea teraselor in aer liber; permiterea 

accesului pe plaja, cu respectarea masurilor de protectie sanitara etc. (HG nr. 434 

din 28 mai 2020) 

 

Masuri de relaxare aplicate din 17 iunie 2020 

 

A treia etapa de relaxare, aplicata incepand cu 17 iunie 2020, a cuprins, printre 

altele, masuri precum: redeschiderea mall-urilor (cu exceptia restaurantelor, a 

locurilor de joaca si a cinematografelor din interiorul acestor complexuri); 

posibilitatea deschiderii creselor, a gradinitelor si a institutiilor tip after-school pe 

perioada vacantei de vara; reluarea activitatii de tratament balnear; redeschiderea  
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salilor de sport/fitness, a operatorilor de jocuri de noroc; redeschiderea piscinelor 

exterioare; posibilitatea bisericilor de a desfasura activitate religioasa si in interior; 

cresterea la 6 a numarului de persoane care nu locuiesc impreuna si care pot 

participa la activitati recreative in aer liber (ciclism, drumetii, alergare, canotaj, 

alpinism, vanatoare, pescuit etc.); cresterea la 20 a numarului de participanti la 

evenimente private in spatii inchise si la 50 a numarului de persoane care pot 

participa la evenimente private in spatii deschise; cresterea la 6 a numarului de 

persoane care nu apartin aceleiasi familii si pot forma grupuri pietonale etc. (HG 

nr. 476 din 16 iunie 2020) 

 

Masuri aplicate de autoritati dupa 1 iulie 2020 

 

Ministrul Sanatatii, Nelu Tataru, a afirmat, la 29 iunie 2020, ca, in contextul 

cresterii numarului de cazuri noi cu COVID-19, Grupul de suport tehnico-stiintific 

a decis amanarea masurilor de relaxare care urmau sa fie aplicate de la 1 iulie. Cu 

toate acestea, Guvernul a adoptat o serie de masuri prin Hotararea de Guvern nr. 

511 din 1 iulie 2020, care modifica HG nr. 476/2020 privind prelungirea starii de 

alerta pe teritoriul Romaniei: desfasurarea activitatii centrelor rezidentiale de 

ingrijire pentru persoanele varstnice se face dupa un program de lucru avizat de 

directiile judetene de sanatate publica; instituirea sanctiunii complementare a 

suspendarii autorizatiei de functionare pentru organizatorii activitatilor si 

evenimentelor in care regulile de siguranta sanitara nu sunt respectate; permiterea 

organizarii si desfasurarii antrenamentelor si cantonamentelor colective, in grupuri 

de maximum 10 persoane, pentru ligile inferioare de fotbal, inclusiv de amatori; 

permiterea desfasurarii activitatilor specifice din domeniul diplomatic, la sediile 

ambasadelor, in aer liber, astfel incat sa fie asigurata o suprafata de minimum 4 mp 

pentru fiecare participant etc. 

 

Masuri de restrictie mentinute dupa 17 iulie 2020 

 

In Hotararea de Guvern 553 din 15 iulie 2020 privind prelungirea starii de alerta, 

Guvernul a reluat restrictiile mentinute prin HG 394 din 18 mai 2020 si Legea 55 

din 15 mai 2020.  

https://ziare.com/stiri/autoritati/
https://ziare.com/nelu-tataru/
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Astfel, dupa 17 iulie 2020, s-au mentinut urmatoarele restrictii: obligativitatea 

purtarii mastii in spatiile publice inchise, spatiile comerciale, mijloacele 

de transport in comun si la locul de munca; obligatia institutiilor si autoritatilor 

publice, a operatorilor economici de a asigura triajul epidemiologic si dezinfectarea 

obligatorie a mainilor pentru personalul propriu si pentru vizitatori; mentinerea 

interdictiei privind participarea la evenimente private in spatii inchise, cu exceptia 

celor care se desfasoara cu participarea a cel mult 20 de persoane; mentinerea 

interdictiei privind participarea la evenimente private in spatii deschise, cu exceptia 

celor care se desfasoara cu participarea a cel mult 50 de persoane. 

 

Masuri aplicate dupa 1 august 2020 

 

Prin HG nr. 588 din 31 iulie 2020, s-a instituit o noua obligatie, aceea de purtare a 

mastii in spatii deschise, in anumite conditii. Astfel, purtarea mastii de protectie, 

astfel incat sa acopere nasul si gura, a devenit obligatorie pentru toate persoanele 

care au implinit varsta de 5 ani, prezente in spatiile publice deschise, cum ar fi 

pietele, targurile, zonele de asteptare (statii de autobuz, peroane si altele 

asemenea), falezele, zonele in care se desfasoara serbari publice sau pelerinaje, 

exteriorul obiectivelor turistice, in anumite intervale orare, stabilite prin hotarare a 

comitetului judetean/al municipiului Bucuresti pentru situatii de urgenta. 

 

Astfel, terasele, cluburile, barurile etc, dar si jocurile de noroc de la nivelul 

judetelor Arges, Brasov, Constanta, Dambovita, Ilfov, Prahova, Galati si 

municipiul Bucuresti, au putut fi deschise doar intre orele 06.00 si 23.00, conform 

Hotararii CNSU nr. 38 din 1 august 2020. 

 

Masuri aplicate dupa 16 august 2020 

 

Prin HG 668/2020, starea de alerta s-a prelungit pentru inca 30 de zile, incepand cu 

16 august 2020. Dupa aceasta data, restaurantele s-au mentinut inchise, la fel si 

limitarea privind participarea la evenimente private la 50 de persoane in spatii 

deschise, respectiv 20 de persoane in spatii inchise. 

 

 

https://ziare.com/stiri/transport/
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S-a mentinut interdictia privind circulatia persoanelor in interiorul localitatilor in 

grupuri pietonale mai mari de 6 persoane care nu apartin aceleiasi familii. S-a 

mentinut inchiderea spatiilor de joaca pentru copii. 

 

Masuri aplicate din 1 septembrie 2020 

 

Principala noutate adusa incepand cu 1 septembrie a fost redeschiderea 

restaurantelor si cafenelelor in interiorul cladirilor, inclusiv in cazul unitatilor de 

cazare, in judetele unde incidenta cumulata a cazurilor in ultimele 14 zile este mai 

mica sau egala de 1,5/1.000 de locuitori. O alta masura de relaxare a constat in 

cresterea numarului de persoane care pot participa la evenimente private la 50 in 

spatiu inchis, respectiv 100 in spatiu deschis (HG nr. 729 din 31 august 2020). 

 

Masuri aplicate din 15 septembrie 

 

Hotararea de Guvern nr. 782 din 14 septembrie 2020 a prevazut o serie de masuri 

specifice in contextul campaniei electorale si viitorului scrutin local din 27 

septembrie 2020, intre care: dezinfectia periodica a mainilor de catre participantii 

la procesul electoral dupa fiecare contact direct cu alte persoane; introducerea de 

catre alegatori a documentului de identitate in suportul terminalului informatic; 

aplicarea de catre alegatori a timbrului autocolant ori a stampilei cu mentiunea 

"VOTAT" pe actul de identitate; permiterea organizarii de mitinguri si 

demonstratii cu un numar de participanti de maximum 100 de persoane si cu 

respectarea masurilor privind distantarea, purtarea mastii si igienizarea mainilor. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Modificari la Legea salarizarii, majorari pentru functionari publici din mai 

multe institutii 

Camera Deputatilor a adoptat miercuri, 14 octombrie, un proiect de lege care 

prevede, printre altele, o majorare a salariilor functionarilor publici si personalului 

contractual din aparatul Administratiei Prezidentiale, Secretariatului General al 

Guvernului si din serviciile Parlamentului. 
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Proiectul modifica Legea cadru nr. 153/2017 privind salarizarea personalului platit 

din fonduri publice. 

 

S-au inregistrat 150 voturi pentru, 71 impotriva si 8 abtineri. 

 

Potrivit textelor adoptate, "functionarii publici din cadrul aparatului Administratiei 

Prezidentiale, Secretariatului General al Guvernului, precum si functionarii publici 

parlamentari din serviciile Parlamentului beneficiaza, pentru complexitatea muncii, 

de o majorare a salariului de baza de 15%", fiind, astfel, eliminata interdictia 

cumulului acestei majorari cu majorarea acordata pentru activitatea legislativa. 

De asemenea, personalul contractual din cadrul aparatului Administratiei 

Prezidentiale, Secretariatului General al Guvernului si serviciilor Parlamentului 

beneficiaza, pentru complexitatea muncii, de o majorare a salariului de baza de 

15%. 

 

Motivarea amendamentelor este "eliminarea discriminarii la care au fost supusi 

functionarii respectivi, avand in vedere specificul si unicitatea atributiilor si 

activitatii desfasurate si tinand cont de interdictiile si incompatibilitatile prevazute 

de statute, precum si de dispozitiile Codului administrativ, restrictii care, pentru 

majoritatea categoriilor de personal, se reflecta in diferente salariale". 

"Functia publica parlamentara este o functie publica specifica de cariera, 

autonoma. Functionarii publici din cele 3 institutii cu atributii unice, precum si 

functionarii publici parlamentari, se bucura de stabilitate si isi desfasoara 

activitatea cu respectarea principiilor legalitatii, impartialitatii, obiectivitatii, al 

subordonarii ierarhice, precum si al neutralitatii politice", se mai arata in raportul 

Comisiei pentru munca la motivarea amendamentului. 

 

"Prin exceptie, pentru institutiile din sistemul sanitar si de asistenta sociala, cele 

din sistemul de aparare, ordine publica si securitate nationala, cele din sistemul 

justitiei, precum si cele din subordinea Ministerului Justitiei, suma sporurilor, 

compensatiilor, adaosurilor, primelor, premiilor si indemnizatiilor, inclusiv cele 

pentru hrana si vacanta, acordate cumulat pe total buget pentru fiecare ordonator  

 

https://ziare.com/stiri/securitate/
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principal de credite nu poate depasi 30% din suma salariilor de baza, a soldelor de 

functie/salariilor de functie, soldelor de grad/salariilor gradului profesional detinut, 

gradatiilor si a soldelor de comanda/salariilor de comanda si a indemnizatiilor 

lunare, dupa caz", mai prevede un alt text adoptat, motivandu-se ca, astfel, se vor 

rezolva unele inechitati salariale cu care se confrunta personalul din justitie. 

 

Proiectul mai prevede exceptarea institutiilor din sistemul de aparare, ordine 

publica si siguranta nationala de la obligatia publicarii listei cu functiile din cadrul 

acestor institutii cu datele referitoare la drepturile salariale. 

Camera Deputatilor este for decizional. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 CNAS: Tele-consultatiile vor fi introduse in noul contract cadru 

Presedintele CNAS, Adela Cojan, a declarat miercuri, 14 octombrie, ca, alaturi de 

tele-consultatii, in viitorul pachet de servicii medicale ar putea fi introduse si alte 

tipuri de servicii legate de telemedicina, precum tele-radiologia. 

 

"Vom integra aceste servicii (n.r. servicii medicale la distanta-telemedicina) in 

cadrul noului contract cadru si a normelor de aplicare a acestora pentru anul 2021. 

(...) Vom crea acest portal pentru raportarea si ulterior decontarea serviciilor la 

distanta. Nu numai tele-consultatiile vor fi introduse in noul contract cadru, ci si 

alte tipuri de servicii legate de telemedicina si intentionam sa introducem si tele-

radiologia in cadrul viitorului pachet de servicii medicale pe care il vom construi 

pentru anul 2021", a spus Cojan, in cadrul Conferintei ThinkHealth. 

 

In opinia sa, telemedicina reprezinta o necesitate pentru a asigura accesul la 

servicii de calitate si in zonele in care exista deficit de personal medical. 

 

Presedintele CNAS a afirmat ca, in cadrul exercitiului financiar 2014 - 2020 al UE, 

CNAS va accesa fonduri europene pentru dezvoltarea a trei proiecte de 

informatizare. 

Unul dintre proiecte are ca obiectiv dezvoltarea si implementarea unui sistem 

https://ziare.com/stiri/justitie/
https://ziare.com/social/servicii/
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integrat de management, denumit "Sistem integrat de management in sistemul de 

asigurari sociale de sanatate". Acest sistem va permite elaborarea de rapoarte, 

analize si studii menite sa optimizeze si sa consolideze capacitatea decizionala a 

CNAS, prin prelucrarea datelor specifice colectate in Platforma Informatica a 

Asigurarilor de Sanatate (PIAS). Astfel, din PIAS vor fi generate rapoarte 

personalizate in vederea efectuarii analizelor, studiilor si statisticilor. 

 

Potrivit presedintelui Adela Cojan, un alt proiect important, pentru care CNAS a 

demarat procedurile de accesare de fonduri nerambursabile, este extinderea 

Dosarului Electronic de Sanatate (DES), care a fost conceput initial pentru 

medicina primara si spitale, insa este necesar sa fie dezvoltat pe intreg lantul de 

servicii medicale. 

"Al treilea proiect este Sistemul Informatic pentru Gestionarea Moderna a 

Accesului la Servicii Medicale Acte, Recomandari si Tehnologii (SIGMA 

SMART) un proiect care se doreste a fi derulat in parteneriat cu Autoritatea pentru 

Digitalizarea Romaniei (ADR) si care are ca obiectiv general optimizarea 

fluxurilor de date si monitorizarea electronica a serviciilor medicale decontate din 

FNUASS. Proiectul prevede constructia unui portal in care asiguratii si furnizorii 

de servicii medicale aflati in relatie contractuala cu casele de asigurari de sanatate 

pot efectua programari electronice ale serviciilor medicale de care pacientii au 

nevoie", a mai spus Adela Cojan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 DSP București cere tuturor spitalelor din capitală să se pregătească pentru 

internarea de bolnavi Covid 

Direcția de Sănătate Publică a Capitalei cere tuturor spitalelor din București să 

creeze „circuite pentru internarea pacienților Covid-19 pozitivi”, având în vedere 

„numărul insuficient de paturi dedicate pacienților pozitivi cu virusul SARS-CoV-

2” din spitalele dedicate în prezent bolnavilor Covid. 
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„Urmarea situației epidemiologice existente create de evoluția pandemiei Covid-19 

și a numărului insuficient de paturi dedicate pacienților pozitivi cu virusul SARS-

CoV-2 din cadrul unităților sanitare din faza I, faza II și suport Covid-19, vă 

solicităm să întreprindeți cu celeritate demersurile necesare pentru reorganizarea 

unităților sanitare cu paturi aflate în subordinea dumneavoastră în vederea creării 

unor circuite pentru internarea pacienților Covid-19 pozitiv, cu respectarea tuturor 

prevederilor legale în vigoare”, se arată în nota datată 14 octombrie, adresată către 

„toate spitalele din municipiul București” și semnată de conducerea DSP 

București. 

DSP București afirmă că solicitarea are la bază „necesitatea stringentă a măririi 

capacității de tratament Covid-19 în contextul măririi progresive a ratei de 

incidență cumulată la 14 zile, care la data de 13.10.2020 este 2,69 la mia de 

locuitori”. 

Cu un ultim bilanț zilnic de 669 de noi cazuri, București se apropie de pragul de 3 

îmbolnăviri la mia de locuitori. Miercuri coeficientul infectărilor cumulate la 14 

zile, raportate la 1.000 de locuitori, a fost în Capitală de 2,82. Cu o zi înainte 

indicele de infectare fusese de 2,69. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Datoria externă totală a crescut în primele 8 luni cu 6,3 miliarde de euro. 

Cea pe termen lung a crescut în timp ce datoria pe termen scurt e în scădere 

În perioada ianuarie - august 2020, contul curent al balanţei de plăţi a înregistrat un 

deficit de 5,78 miliarde euro (mult mai mic decât cele peste 7 miliarde de euro din 

perioada ianuarie-august 2019), potrivit datelor transmise miercuri de BNR. Acest 

deficit a fost alimentat de importurile mari care au făcut ca balanţa bunurilor să își 

adâncească deficitul cu 851 milioane euro, în vreme ce balanța serviciilor a 

înregistrat un excedent mai mare cu 426 milioane euro, contribuind astfel la 

reducerea deficitului balanței de plăți. 

Investiţiile directe ale nerezidenţilore în România au însumat 1,39 miliarde euro 

(comparativ cu 4,36 mld euro în perioada ianuarie – august 2019), din care 

participaţiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) au însumat valoarea  

https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24351678-bucuresti-apropie-rapid-pragul-3-cazuri-covid-19-mia-locuitori-alte-18-judete-trecut-1-5.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24351678-bucuresti-apropie-rapid-pragul-3-cazuri-covid-19-mia-locuitori-alte-18-judete-trecut-1-5.htm
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netă de 994 milioane euro, iar creditele intragrup au înregistrat valoarea netă de 

402 milioane euro. 

 

În perioada ianuarie – august 2020, datoria externă totală a crescut cu 6,33 miliarde 

euro. În structură: 

 datoria externă pe termen lung a însumat 83,073 mld euro la 31 august 2020 

(71,5% din totalul datoriei externe), în creștere cu 11,8% față de 31 

decembrie 2019; 

 datoria externă pe termen scurt a înregistrat la 31 august 2020 nivelul de 

33,049 mld. euro (28,5% din totalul datoriei externe), în scădere cu 6,8% 

față de 31 decembrie 2019. 

Rata serviciului datoriei externe pe termen lung a fost 17% în perioada ianuarie – 

august 2020, comparativ cu 19,3% în anul 2019. Gradul de acoperire a importurilor 

de bunuri și servicii la 31 august 2020 a fost de 5,8 luni, în comparație cu 4,5 luni 

la 31 decembrie 2019. 

 

Gradul de acoperire a datoriei externe pe termen scurt, calculată la valoarea 

reziduală, cu rezervele valutare la BNR la 31 august 2020 a fost de 79,5%, 

comparativ cu 68,8% la 31 decembrie 2019. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 MediaSind lansează Campania #vrem respect în TVR   

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind împreună cu filialele MediaSind 

TVR, MediaSind TVR Cluj, MediaSind TVR Timișoara, MediaSind TVR Craiova, 

MediaSind TVR Tg. Mureș și MediaSind TVR Iași demarează acțiunile de protest 

împotriva celei mai abuzive și discreționare administrații din istoria Televiziunii 

Naționale, administrația Gradea. Zilnic, constatăm că drepturile elementare ale 

membrilor noștri de sindicat din cea mai mare instituție de presă a statutului sunt 

călcate în picioare, deciziile discreționare sunt la ordinea zilei, banii publici sunt 

cheltuiți fără o minimă transparență, iar respectul față de profesioniști lipsește cu 

desăvârșire.  
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Această campanie este un prim pas din seria acțiunilor de protest organizate 

împotriva administrației Gradea. În funcție de evoluția evenimentelor și a situației 

generate de pandemie, SRJ MediaSind împreună cu membrii afiliați din TVR iau 

în calcul organizarea unor manifestări publice în fața sediilor studiourilor 

teritoriale TVR pentru a cere demiterea Doinei Gradea și a acoliților săi din 

fruntea Televiziunii Naționale. Totodată, vor mai organizate manifestări în fața 

sediilor PSD din București și din teritoriu (pentru a determina această formațiune 

politică să-i retragă sprijinul șefei TVR), dar și în fața Direcției Naționale 

Anticorupție, în vederea  depunerii mai multor plângeri penale pentru cercetarea 

faptelor de corupție din TVR: 

Te-ai saturat de un management precar, de abuzuri, incompetenta si injurii? De  

dispretul unui mandat in care eșecul a devenit cronic și a prăbusit televiziunea 

publică? Daca DA paticipă la Campania #vremrespect în TVR.  

Milităm pentru profesionalism, pentru  revenirea în instituție a unui climat de 

normalitate, fără abuzuri și decizii discreționare. 

Postează pe pagina ta de fb un selfie  cu mesajul  #vrem respect in TVR. 

Pe această cale, facem un apel către toți angajații TVR, indiferent de apartenența 

sindicală, să se alăture acestei campanii. Totodată, cei care doresc să ne trimită 

sesizări privind noi abuzuri ale conducerii TVR, o pot face în deplină siguranță pe 

platforma fairmediasind – platforma avertizorilor de integritate din cultură și mass-

media, la adresa http://fairmediasind.disclosers.eu 

(Sursa: Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind) 

 

 Motivare CCR: Parlamentul are deplina competenţă de a stabili data 

alegerilor, printr-o lege ordinară sau organică 

Parlamentul are deplina competenţă de a stabili data alegerilor printr-o lege 

ordinară sau organică, după caz, în funcţie de decizia politică de a organiza alegeri 

în interiorul mandatului Camerelor sau în termenul de 3 luni consecutiv expirării 

acestuia, se arată în motivarea deciziei prin care Curtea Constituțională a respins 

contestația președintelui Klaus Iohannis pe această temă. 

 

http://fairmediasind.disclosers.eu/
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Preşedintele Klaus Iohannis şi Guvernul au depus o sesizare asupra Legii privind 

unele măsuri pentru organizarea alegerilor pentru Senat şi Camera Deputaţilor, ca 

urmare a încetării mandatului Parlamentului ales în anul 2016. Pe 17 august, şeful 

statului a sesizat CCR, solicitând să constate că acest act normativ este 

neconstituţional în ansamblul său. 

 

CCR a respins însă această sesizare în 29 septembrie. 

„Având în vedere cele expuse, rezultă că Parlamentul are deplina competenţă de a 

stabili data alegerilor printr-o lege ordinară sau organică, după caz, în funcţie de 

decizia politică de a organiza alegeri în interiorul mandatului Camerelor sau în 

termenul de 3 luni consecutiv expirării acestuia. În lipsa unei legi de stabilire a 

datei alegerilor parlamentare, acestea pot avea loc doar în interiorul duratei 

mandatului de 4 ani al Camerelor, alegerile organizându-se la termen, pe când, în 

condiţiile unei asemenea legi, se pot organiza alegeri parlamentare atât la termen, 

cât şi peste termen, decizia politică în acest sens aparţinând în exclusivitate 

Parlamentului”, se arată în motivarea CCR care a fost publicată vineri. 

 

De notat că judecătorul Daniel Morar a formulat o opinie separată, în care afirmă 

că „sesizările formulate de Președintele României și de Guvern trebuiau admise” 

astfel încât să se constate „neconstituționalitatea dispozițiilor Legii privind unele 

măsuri pentru organizarea alegerilor pentru Senat și Camera Deputaților, ca urmare 

a încetării mandatului Parlamentului ales în anul 2016”. 

Potrivit motivației CCR, „dacă Parlamentul apreciază că există incertitudini cu 

privire la organizarea alegerilor în cadrul acestui termen (de 4 ani) datorată situaţiei 

din ţară, are obligaţia constituţională de a retrage, în mod temporar, competenţa 

acordată Guvernului, asumându-şi astfel şi decizia politică de a organiza alegerile 

după expirarea mandatului, în funcţie de evoluţia situaţiei epidemiologice din 

ţară”. 

 

„Rezultă că asumarea voinţei politice de a organiza alegeri peste termen – după 

expirarea duratei mandatului Parlamentului – nu poate fi realizată de Guvern, ci 

numai de Parlament.  

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-24316497-surse-data-alegerilor-parlamentare-poate-stabilita-parlament-decizie-ccr.htm
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Decizia politică de organizare a alegerilor parlamentare după expirarea duratei 

mandatului Camerelor, cu consecinţa prelungirii de drept a mandatului acestora, 

ţine în mod intrinsec de rolul Parlamentului prevăzut de art.61 alin.(1) din 

Constituţie, Guvernul reţinând, în speţă, doar competenţele sale pur administrative 

referitoare la organizarea executării legilor [şi anume aspectele referitoare la 

organizarea propriu-zisă a alegerilor, cu referire, spre exemplu, la stabilirea 

calendarului acţiunilor din cuprinsul perioadei electorale]. Numai autoritatea 

reprezentativă care exercită suveranitatea naţională poate decide o asemenea 

măsură, pentru că decizia stabilirii datei alegerilor peste termen se află în legătură 

directă cu suveranitatea naţională”, argumentează judecătorii CCR. 

-------------------------- 

Legea potrivit căreia data alegerilor parlamentare o stabilește Parlamentul, și nu 

Guvernul, așa cum s-a întâmplat până acum, a fost inițiată de PSD - ALDE, fiind 

adoptată în 27 iulie atât de Camera Deputaților, cât și de Senat. Actul normativ a 

fost atacat la CCR de către Klaus Iohannis, iar în 29 septembrie Curtea 

Constituțională a respins, ca neîntemeiată, sesizarea președintelui. 

În 2 octombrie, deputatul independent Adrian Dohotaru (fost membru USR) a 

depus un proiect de lege pentru amânarea alegerilor parlamentare până în martie 

2021, în contextul în care amânarea alegerilor a fost invocată tot mai frecvent în 

ultima perioadă de către PSD, care a anunțat, de altfel, că va vota un astfel de 

proiect. 

Potrivit proiectului depus la Senat de Adrian Dohotaru, "data alegerilor pentru 

Senat și Camera Deputaților se stabilește în ziua de duminică, 14 martie 2021". 

Data alegerilor parlamentare din acest an a fost stabilită la 6 decembrie, prin 

hotărâre adoptată de Guvern la începutul lunii septembrie. 

------------------------ 

Președintele Klaus Iohannis a spus în mai multe rânduri că amânarea alegerilor 

parlamentare nu este oportună, susținând că este vorba despre "încercarea jalnică a 

unor politicieni care știu că nu mai intră în Parlament ca să mai prindă câteva luni 

de diurnă". 
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Întrebat marți despre amânarea alegerilor până în martie, Klaus Iohannis a spus, 

într-o conferință de presă, că experţii nu au putut să-i spună ”cu mâna pe inimă”, că 

în martie va fi mai bine: "Intrăm în sezon de gripă. Se suprapune pandemia cu 

gripa, dar sper că nu e o surpriză pentru nimeni că purtarea măştii, spălarea pe 

mâini şi distanţarea ajută la prevenirea tuturor bolilor, nu doar SARS-CoV-2. Însă 

nimeni, până acum, dintre experţi nu mi-a spus că în martie va mai bine decât în 

decembrie pentru alegeri". 

Mandatul actualului Parlament expiră în 20 decembrie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 OUG care prevede ca asimptomaticii nu mai trebuie sa se prezinte la spital, 

prezentata in sedinta de Guvern 

Secretarul de stat din MAI Raed Arafat a anuntat, miercuri dupa-amiaza, ca 

Ministerul Sanatatii lucreaza la un proiect care prevede ca persoanele infectate cu 

SARS-CoV-2 si care nu prezinta simptome sa nu mai trebuiasca sa se prezinte la 

spital. 

 

Intrebat, in cadrul unui briefing de presa, in ce stadiu, din punct de vedere legal, se 

afla propunerea ca asimptomaticii confirmati cu COVID-19 sa nu mai fie nevoii sa 

mearga la spital, in contextul cresterii numarului de imbolnaviri Raed Arafat a 

declarat ca exista un proiect care a fost prezentat in sedinta de Guvern, fara ca o 

deciziei in acest sens sa fi fost adoptata formal. 

 

"Este un proiect de ordonanta de urgenta care l-a pregatit Ministerul Sanatatii, 

astazi a fost in prima prezentare, acolo se vor face anumite modificari legislative 

(...) astfel incat persoanele asimptomatice sa fie abordate altfel, asa cum recomanda 

grupul medical care se ocupa de acest lucru", a declarat Raed Arafat. 

 

 

 

https://ziare.com/raed-arafat/
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In ceea ce priveste transportul pacientilor, Arafat a precizat ca nu exista niciun risc 

atata vreme cat pacienti confirmati pozitiv sunt transportati la evaluare medicala 

mai multi intr-un mijloc de transport asigurat de autoritati, insa pentru suspecti este 

nevoie de mijloc de transport separat, acestia neputand fi transportati cu alte 

persoane in acelasi autovehicul. 

Ministrul Sanatatii Nelu Tataru a declarat, duminica, la Iasi, ca bolnavii 

asimptomatici vor fi evaluati la domiciliu, iar apoi vor fi programati 

pentru investigatii, in timp ce pacientii simptomatici cu comorbiditati vor ramane 

in continuare internati in spital. 

 

Premierul Ludovic Orban a declarat, miercuri, ca spitalele nu pot fi aglomerate cu 

persoane care nu au nevoie de ingrijiri medicale, in defavoarea altor oameni care 

poate au negoie de ingrijiri spitalicesti. 

"Cine nu are simptome, cine nu are in mod evident nevoia de a i se evalua starea de 

sanatate, nu trebuie sa se duca la spital neaparat", a completat seful Executivului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 S-a anunțat orientativ când se vor deschide înscrierile la Măsurile 2 și 3, 

granturi de maximum 150.000 euro și 200.000 euro 

Ministrul Economiei, Virgil Popescu, a anunțat, miercuri, în ședința de Guvern, 

când urmează să fie deschise sesiunile de aplicare la Măsura 2 - granturi de capital 

de lucru de 2000-150.000 euro pentru IMM-uri și ONG-uri, precum și la Măsura 3, 

granturi de investiții de câte 50.000-200.000 de euro pentru IMM-uri. 

„Săptamâna viitoare ne dorim să dăm drumul la capital de lucru. Mi-aș fi dorit să 

dăm drumul înainte la schema de investiții, dar mai sunt niște reglaje de făcut. 

Săptămâna viitoare începem cu capitalul de lucru, după care, încă o săptămână, 

schema de investiții. Practic până la sfârșitul lunii octombrie vom avea date drumul 

toate schemele. Pentru investiții vom avea apel deschis 30 de zile pentru depunere 

de proiecte, după care va fi evaluarea”, a precizat ministrul Popescu. 

https://ziare.com/stiri/transport/
https://ziare.com/stiri/autoritati/
https://ziare.com/nelu-tataru/
https://ziare.com/stiri/investigatii/
https://ziare.com/ludovic-orban/
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/fonduri-europene-miliard-aplicatie-proceduri.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/fonduri-europene-miliard-aplicatie-proceduri.htm
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El a precizat că la Măsura 2 se va aplica tot principiul primul venit-primul servit, 

ca la Măsura 1, deschisă deja de luni, 12 octombrie, dar la Măsura 3 nu se va aplica 

acest principiu, urmând să se se calculeze punctaje pe grila de evaluare. 

De menționat însă că în schema de ajutor de stat - aprobată de Ministerul 

Fondurilor Europene - se arată că potențialii beneficiari ai celor 3 măsuri în valoare 

totală de 1 miliard de euro ar trebui să depună cererile de finanțare nu mai târziu de 

30 octombrie 2020. Aceasta înseamnă că, pentru a se lansa o sesiune de 30 de zile 

pe Măsura 3, așa cum a spus ministrul Economiei acum, va trebui modificată 

schema de finanțare. 

De asemenea, așa cum am arătat pe StartupCafe.ro, Ministerul Fondurilor 

Europene vrea să ceară Comisiei Europene prelungirea cu 6 luni a schemei de 

finanțare de 1 miliard de euro, de la 31 decembrie 2020 până la 30 iunie 2021. 

„Da. Se poate prelungi schema de finanțare. În baza regulamentului european, vom 

solicita Comisiei Europene să ne prelungească schema de ajutor de stat până în 30 

iunie 2021. Acest lucru va permite să prelungim contractarea măsurilor 1, 2 și 3 

până la 30 iunie 2021” - a declarat, pentru StartupCafe.ro, ministrul Fondurilor 

Europene, Marcel Boloș. 

Marți, Comisia Europeană a anunțat prelungirea cu 6 luni, până la 30 iunie 2021, a 

cadrului temporar de ajutor de stat, care permite statelor membre UE să acorde 

firmelor mai multe ajutoare de stat. În baza acestui cadru temporar, autoritățile 

romîne au putut să acorde o serie de ajutoare de stat firmelor românești, pentru 

redresarea din criza COVID-19. 

De altfel, surse oficiale au declarat, pentru StartupCafe.ro, că cei de la Ministerul 

Economiei nu au resurse umane suficiente pentru a efectua evaluarea proiectelor 

care vor fi depuse pentru Măsura 3, motiv pentru care ar fi dificilă încadrarea în 

termenele inițiale ale schemei de finanțare, care prevăd semnarea contractelor cu 

toți beneficiarii nu mai târziu de 31 decembrie 2020. 

În schimb, dacă se prelungește schema de ajutor de stat, Ministerul Economiei va 

avea un răgaz pentru evaluări și verificări și pentru semnarea contractelor de 

finanțare cu beneficiarii până în iunie 2021. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/sesiune-online-cerere-microgranturi-2000-euro-imm-pfa-ong-cmi.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-de-stat-miliard-euro-prelungire.htm
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 Investițiile străine directe în România au scăzut cu trei miliarde de euro în 

primele opt luni, comparativ cu aceeași perioadă din 2019. Deficitul de cont 

curent a fost de 5,7 miliarde de euro, cu 1,3 miliarde mai mic. 

 

BNR transmite că în perioada ianuarie – august 2020, contul curent al balanţei de 

plăţi a înregistrat un deficit de 5,7 miliarde de euro, comparativ cu puțin peste 7 

miliarde de euro în perioada ianuarie-august 2019. 

Investiţiile directe ale nerezidenţilor în România în primele opt luni ale anului au 

însumat 1,3 miliarde de euro, față de 4,3 miliarde de euro în perioada ianuarie – 

august 2019. 

În perioada ianuarie – august 2020, datoria externă totală a crescut cu 6,3 miliarde 

de euro. În structură: 

 datoria externă pe termen lung a însumat 83 de miliarde de euro la 31 august 

2020 (71,5%  din totalul datoriei externe), în creștere cu 11,8% față de 31 

decembrie 2019; 

 datoria externă pe termen scurt a înregistrat la 31 august 2020 nivelul de 33 

de miliarde euro (28,5 la sută din totalul datoriei externe), în scădere cu 

6,8% față de 31 decembrie 2019. 

https://www.bnr.ro/page.aspx?prid=18476#peloc
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**Balanţa bunurilor a consemnat un deficit mai mare cu 851 milioane euro, 

balanța serviciilor a înregistrat un excedent mai mare cu 426 milioane euro, 

balanța veniturilor primare și-a redus deficitul cu 1 193 milioane euro, iar balanța 

veniturilor secundare a înregistrat un excedent mai mare cu 542 milioane euro. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Ministerul Sanatatii plateste cheltuielile aferente tratamentelor victimelor 

din clubul Colectiv pe toata durata vietii acestora 

Plenul Camerei Deputatilor a adoptat miercuri, 14 octombrie, un proiect potrivit 

caruia cheltuielile aferente oricaror tratamente, in tara sau strainatate, ale 

persoanelor a caror stare de sanatate a fost afectata in urma evenimentului de 

la Colectiv vor fi platite din bugetul Ministerului Sanatatii, pe toata durata vietii 

acestora. 

 

"Se aproba plata din bugetul Ministerului Sanatatii a cheltuielilor aferente oricaror 

tratamente medicale necesare, efectuate in tara si in strainatate, pentru persoanele a 

caror stare de sanatate a fost afectata in urma tragicului eveniment din data de 30 

octombrie 2015 produs in clubul Colectiv din municipiul Bucuresti, denumite in 

continuare victime.  

https://ziare.com/stiri/colectiv/
https://ziare.com/stiri/eveniment/
https://ziare.com/stiri/victime/


CNSLR FRATIA | Revista Presei 15 octombrie 2020 19 

 

Victimele beneficiaza de tratamentele medicale prevazute la alin. (1), pe durata 

vietii, daca acestea sunt in legatura directa de cauzalitate cu evenimentul din 30 

octombrie 2015 si indiferent daca sunt realizate in tara sau in strainatate, in unitati 

sanitare din sistemul de stat si in cele din sistemul privat, precum si la medici si 

terapeuti independenti, in regim ambulatoriu, cu internare si in orice alta forma 

necesara desfasurarii optime a tratamentelor medicale", se arata in proiect. 

 

Proiectul a fost adoptat in unanimitate, cu 220 voturi "pentru". 

 

Senatul a adoptat acest proiect de lege, iar Camera Deputatilor este for decizional 

in acest caz. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ce autostrăzi vrea ministrul Transporturilor să mai deschidă în 2020. Cărui 

constructor îi transmite „să se trezească”: „Ei au venit în România să 

muncească” 

După ce au fost deschiși traficului circa 25 de kilometri noi de autostradă până 

acum în acest an, ministrul Transporturilor speră să mai inaugureze încă 45 de 

kilometri de autostradă. Pe două tronsoane vorbim de posibile deschideri cu mult 

înaintea termenelor contractuale, dar pe alte tronsoane discutăm de ani și ani de 

întârzieri. Pentru un constructor de pe un astfel de tronson rămas mult în urmă, 

care nu mai are nicio șansă să fie gata în 2020, ministrul Bode a avut un mesaj: „Le 

transmit și pe această cale să se trezească. Ei au venit în România să muncească, să 

se achite de obligațiile contractuale”. 

 

VIDEO - Despre discuția privind autostrăzile în lucru și cu șanse, măcar teoretice, 

de a fi gata anul acesta, de la minutul 20.19: 

 

Lucian Bode: Am dat în trafic cei 21 km de autostradă de pe Lugoj - Deva Lot 2, 

cu restricții, au rămas doar cele de viteză. Am dat în trafic în acest an încă 25 de 

km din autostrada Transilvania: lotul Iernut - Chețani, nodul de la Chețani și lotul 

Biharia Borș. 
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Până la finalul anului sunt șanse foarte mari ca Sebeș - Turda, lotul 1, cu un stadiu 

fizic de 95% să fie dat în trafic. Îmi doresc acest lucru. 

Varianta Ocolitoare Bacău, are termen de finalizare ianuarie 2022. Vorbim de 31 

de km din VO Bacău din care 17 km sunt în regim de autostradă. Acei 17 km au un 

progres fizic de 85% și mi-aș dori până al sfârșitul anului să fie dat în trafic. 

Rășnov - Cristian - 4,3, respectiv 4,7 km, de autostrada și drum național la patru 

benzi. Are un program fizic de 90% și cu șanse mari să se finalizeze în acest an. 

Deci sunt câteva sectoare. Vorbim de 18 km pe Sebeș - Turda, de 17 km pe VO 

Bacău, vorbim de 10 km Râșnov - Cristian. În total 45 de km cu cei 25 dați în 

trafic, 70 de km. Să nu mai adaug și muzeul de 21 de km preluat (n.r. Lugoj - 

Deva, lot 2) și pe care i-am deschis. 

Vorbim deci de peste 90 de km dați în trafic până la sfârșitul anului, ca și obiectiv 

al Guvernului Orban, în raport cu 96 de km cât au reușit cei dinaintea noastră să 

dea în trafic în trei ani de zile. 

 

Realizator: Despre A10 Sebeș - Turda - R: E un bilanț optimist, nu vă împărtășesc 

optimismul, dar e îmbucurător că discutăm acum de două tronsoane pe care vrem 

să le terminăm înaintea termenului, dar să discutăm totuși de două autostrăzi care 

sunt începute și se lucrează la ele de 5-6 ani. Vorbim de A10 Sebeș - Turda, 

loturile 1 și 2. Pe lotul 1, întreabă și un cititor, dacă vreți să dați drumul 

circulației anul acesta pe bretelele scurte de la nodul Sebeș, sau vreți să dați 

drumul la trafic în totalitate. 

 

L.B.: Și pe Lotul 1 și pe Lotul 2 e mult de lucru. Noi vrem ca Lotul 1 (n.r. să fie 

deschis complet), dar pentru asta trebuie să clarificăm un litigiu pe care îl avem cu 

antreprenorul, dintr-un claim mai vechi. Sper să clarificăm pentru a plăti ce avem 

de plătit din acel claim. Cu facturile suntem la zi. Ne zic să le virăm banii ca să 

poată să continue. Ține de CNAIR și sper să se rezolve. Ne dorim să dăm în trafic 

Lotul 1. 
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Pe Lotul 2, din păcate, și nu mă feresc să spun că discutăm de compania Aktor din 

Grecia, nu s-a ținut de cuvânt. Nu numai acolo, și pe inelul A0 al Bucureștiului, pe 

tronsonul 3 A0 Sud, trebuiau să predea deja proiectul tehnic și le-am aplicat deja o 

penalitate de 1 milion de lei. 

Le transmit și pe această cale să se trezească. Ei au venit în România să 

muncească, să se achite de obligațiile contractuale. 

Aktor este una dintre cele mai importante companii ce activează pe infrastructura 

de transport, și pe feroviar au contracte importante în România. Dar nu ne 

permitem să mergem la nesfârșit cu această tergiversare. 

Nu am amenințat niciodată pe nimeni, nu am rupt contracte cum făceau alții 

înaintea mea în fața presei și apoi le adăugau că știau că nu are cum ca un ministru 

să rezilieze un contract. 

Nu vreau să ajungem la rezilierea niciunui contract de dezvoltare a infrastructurii 

în România, dar nici nu permit unei companii, indiferent cum se numește, să nu se 

achite de obligațiile contractuale. 

Sperăm să vedem cât mai repede cu putință, sigur, nu în acest an din păcate, lotul 2 

din A10 Sebeș - Turda cât mai repede finalizat și dat în trafic. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Analiză FMI. Deficitele publice ale țărilor se vor dubla în acest an, iar 

datoriile lor vor egala PIB-ul global. 

Cheltuielile masive ale guvernelor pentru combaterea pandemiei de coronavirus 

vor duce datoriile publice ale țărilor la un record de aproape 100% din producția 

economică globală (PIB-ul mondial) în acest an. 

Fondul a declarat în ultimul său Monitor Fiscal că se așteaptă ca deficitele bugetare 

guvernamentale să sară de la 3,9% din PIB-ul global în 2019 la 12,7% . 
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În timp ce datoriile guvernelor vor egala producția omenirii, reluarea creșterii 

economice și ratele dobânzilor extrem de scăzute vor ajuta la diminuarea 

deficitelor bugetare primare, ceea ce înseamnă că veniturile strict din taxe vor reuși 

să acopere totuși cheltuielile curente. 

Săptămâna trecută, FMI a sfătuit guvernele țărilor membre să profite de dobânzile 

mici pentru a investi în infrastructură. Potrivit estimărilor Fondului, o creștere cu 

1% a investițiilor de acest fel ar putea impulsiona producția mondială cu 2,7%, 

creând între 20 și 33 de milioane de locuri de muncă. 

Dar FMI a declarat că există o mare divergență între diferitele țări, cele avansate 

preluând cea mai mare parte a poverii datoriilor, în timp ce țările în curs de 

dezvoltare, mai sărace, se vor lupta mai mult cu ieșirea din recesiunea provocată de 

pandemie. 

Între țările avansate, cea mai mare creștere a deficitelor publice o vor înregistra 

SUA (18,7%) și Canada (20%). Țările emergente, care au mai puține resurse, dar și 

o mai capacitate mai mică de împrumut își vor dubla și ele deficitele, dar până la o 

medie de aproximativ 11% din PIB. 

Estimările economiștilor români arată că deficitul public al României nu va depăși 

anul acesta 10% din PIB. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Comisarul european pentru buget Johannes Hahn se întâlneşte, la 

Bucureşti, cu mai mulţi oficiali români 

Comisarul european Johannes Hahn, responsabil pentru buget şi administraţie, va 

efectua joi, 15 octombrie, o vizită la Bucureşti, informează un comunicat al 

Executivului comunitar, citat de Agerpres. 

 

Cu această ocazie, Johannes Hahn se va întâlni cu prim-ministrul României, 

Ludovic Orban, cu vice prim-ministru, Raluca Turcan, cu ministrul Finanţelor 

Publice, Vasile-Florin Cîţu, şi cu ministrul Fondurilor Europene, Ioan Marcel 

Boloş.  
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Temele de discuţie ce vor fi abordate se referă la viitorul buget UE pe termen lung 

şi la fondul de redresare şi rezilienţă, precum şi la legislaţia europeană referitoare 

la resursele proprii şi la respectarea principiului statului de drept. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 INSP a actualizat lista țărilor încadrate în zona galbenă (de risc ridicat), 

pentru care se impune carantina. Față de ultima actualizare au fost scoase de 

pe listă 17 state, dar rămân Spania, Franța, Olanda, Marea Britanie. 

Potrivit listei publicate de Institutul Național de Sănătate Publică și aprobată de 

Comitetul Național pentru Situații de Urgență, se va impune carantina la domiciliu 

pentru 14 zile în cazul persoanelor care intră în România din următoarelor 

țări: Andorra, Israel, Muntenegru, Cehia, Polinezia Franceză, Guam, Argentina, 

Belgia, Bahrain, Olanda, Bahamas, Aruba, Gibraltar, Spania, Costa Rica, Franţa, 

Republica Moldova, Marea Britanie, Islanda, Puerto Rico, Bonaire, Saint 

Eustatius and Saba, Armenia, Liban, Capul Verde, Panama, Slovacia, Statele 

Unite ale Americii, Columbia, Kuweit, Brazilia, Malta și Oman.  

Comparativ cu lista publicată de INSP pe 6 octombrie, care conținea 49 de țări, 

acum se regăsesc doar 32 de state considerate cu risc ridicat de infectare cu 

coronavirus. Printre țările pentru care nu se mai impune carantină la sosirea pe 

teritoriul României se numără Luxemburg, Danemarca, Austria și Ungaria. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Liderii europeni vor discuta măsurile de combatere a pandemiei de 

coronavirus. Brexitul, un alt subiect pe agenda Consiliului European 

Preşedintele Klaus Iohannis va participa, joi şi vineri, la reuniunea Consiliului 

European, care va avea loc la Bruxelles. Pe agenda de discuţii a reuniunii se află 

subiecte referitoare la pandemia de COVID-19, viitoarele relaţii dintre Uniunea 

Europeană şi Marea Britanie, precum şi combaterea schimbărilor climatice. 
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În ceea ce priveşte pandemia de COVID-19, discuţiile se vor concentra pe aspecte 

precum stadiul actual al răspândirii virusului, măsurile de limitare a răspândirii 

acestuia, impactul economico-social al pandemiei şi necesitatea redresării 

economice, precum şi dezvoltarea de vaccinuri împotriva COVID-19. 

 

"Preşedintele Klaus Iohannis va exprima preocuparea cu privire la ritmul accelerat 

de creştere a numărului de cazuri de infectare cu COVID-19 la nivel european, 

context în care va pleda pentru o coordonare sporită între statele membre ale 

Uniunii Europene. De asemenea, preşedintele României va susţine restabilirea, cât 

mai curând posibil, a celor patru libertăţi de circulaţie în cadrul Pieţei Interne a 

Uniunii şi se va pronunţa pentru menţinerea deschisă a fluxurilor de aprovizionare 

între statele membre", a precizat Administraţia Prezidenţială. 

 

Liderii Uniunii vor aborda şi stadiul şi perspectivele negocierilor în curs privind 

viitorul acord de parteneriat dintre UE şi Marea Britanie, precum şi măsurile de 

pregătire în contextul finalizării perioadei de tranziţie, la 31 decembrie. 

 

Klaus Iohannis va sublinia faptul că implementarea corespunzătoare a Acordului 

de retragere în toate elementele sale de către autorităţile britanice reprezintă o 

premisă fundamentală în construirea viitoarei relaţii a UE cu Regatul Unit. 

 

De asemenea, şeful statului va evidenţia faptul că ţara noastră sprijină în continuare 

încheierea unui parteneriat cuprinzător între Uniunea Europeană şi Marea Britanie, 

care să reflecte potenţialul strategic al relaţiei dintre cele două părţi, precizează 

Administraţia Prezidenţială. 

 

Liderii UE vor avea discuţii referitoare la propunerea făcută de Comisia Europeană 

de reducere cu 55% a emisiilor de gaze cu efect de seră până la sfârşitul anului 

2030 comparativ cu 1990. 

 

În acest context, preşedintele Iohannis va menţiona că propunerea va necesita 

identificarea unor mecanisme adecvate de punere în aplicare, care să fie adaptate 

nevoilor specifice ale statelor membre. 
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"În definirea acestor mecanisme va trebui să se ţină cont de eforturile de 

decarbonizare anterioare, de diferenţele între statele membre şi de stadiile diferite 

de dezvoltare a acestora, astfel încât ţările membre ale Uniunii mai puţin prospere 

să nu fie dezavantajate", arată sursa citată. 

 

Şeful statului va sublinia faptul că este important să se menţină un cadru flexibil 

care să permită statelor membre ale Uniunii să identifice cele mai potrivite soluţii 

pentru asigurarea tranziţiei verzi. El va pleda pentru dreptul statelor membre de a-

şi stabili mix-ul energetic. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 G20 extinde moratoriul asupra datoriei țărilor sărace cu șase luni / 300 de 

parlamentari au cerut anularea datoriei 

G20 a anunțat miercuri, într-o ședință virtuală prezidată de Arabia Saudită, o 

prelungire de șase luni a moratoriului asupra datoriilor celor mai sărace țări 

puternic afectate de pandemia Covid-19, potrivit AFP. 

"Miniștrii de finanțe ai G20 și guvernatorii băncilor centrale au fost de acord să 

extindă inițiativa de suspendare a serviciului datoriei pentru cele mai vulnerabile 

țări pentru șase luni pentru a-și susține lupta împotriva pandemiei Covid-19", a 

anunțat grupul de pe Twitter. 

Fondul Monetar Internaţional a anunţat anterior că peste 20 de ţări sărace au cerut 

anularea datoriei publice bilaterale, conform iniţiativei sprijinite de G20, iar FMI 

este pregătit să susţină extinderea programului dincolo de sfârşitul acestui an, dacă 

va fi necesar, transmite Reuters. 

Peste 300 de parlamentari din întreaga lume au cerut Fondului Monetar 

Internaţional şi Băncii Mondiale să anuleze datoriile celor mai sărace ţări ale lumii, 

în contextul pandemiei, şi să majoreze finanţarea pentru a evita un colaps al 

economiei globale. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Comisia Europeană propune un val de renovări ale clădirilor și un un „nou 

Bauhauseuropean” 

Comisia Europeană a prezentat miercuri strategia privind valul de renovări ale 

clădirilor pentru a îmbunătăți performanța energetică a clădirilor, prin care își 

propune, până în 2030, renovarea a 35 de milioane de clădiri care ar putea crea 

până la 160 000 de locuri de muncă „verzi” suplimentare în sectorul construcțiilor. 

Scopul strategiei este îmbunătățirea calității vieții pentru persoanele care trăiesc în 

clădiri și utilizează clădirile, reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră, 

stimularea digitalizarea și îmbunătățirea reutilizării și reciclarii materialelor. 

 

Strategia vine în contextul în care clădirile sunt responsabile pentru aproximativ 40 

% din consumul de energie al UE și 36 % din emisiile de gaze cu efect de seră. Cu 

toate acestea, numai 1 % din clădiri sunt supuse unor renovări eficiente din punct 

de vedere energetic în fiecare an, astfel încât este esențial să se ia măsuri eficace 

pentru ca Europa să devină neutră climatic până în 2050, potrivit unui comunicat al 

Comisiei. 

 

În condițiile în care aproape 34 de milioane de europeni nu își pot permite să își 

încălzească locuințele, politicile publice de promovare a renovărilor eficiente din 

punct de vedere energetic constituie un răspuns la sărăcia energetică, sprijină 

sănătatea și bunăstarea oamenilor și contribuie la reducerea facturilor la energie ale 

acestora. 

Vicepreședintele executiv pentru Pactul verde european, Frans Timmermans: 

 „ Dorim ca orice persoană din Europa să aibă o locuință pe care să o poată 

ilumina, încălzi sau răci fără a intra în datorii sau fără a dăuna planetei. 

Valul de renovări ale clădirilor va îmbunătăți locurile în care muncim, trăim 

și studiem, reducând în același timp impactul nostru asupra mediului și 

asigurând locuri de muncă pentru mii de europeni. Avem nevoie de clădiri 

mai bune dacă vrem să reconstruim într-un mod mai temeinic.” 

 

 

https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/eu_renovation_wave_strategy.pdf
https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/eu_renovation_wave_strategy.pdf
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Comisarul pentru energie, Kadri Simson: 

 „Redresarea ecologică începe acasă. Prin inițiativa «Valul de renovări ale 

clădirilor», vom aborda numeroasele bariere care, în prezent, fac ca 

renovarea să fie un proces complex, costisitor și de lungă durată, ceea ce 

frânează aplicarea unor măsuri extrem de necesare. Vom propune modalități 

mai bune de a măsura beneficiile în materie de renovare, standarde minime 

de performanță energetică, o mai mare finanțare și asistență tehnică din 

partea UE pentru a încuraja creditele ipotecare verzi și pentru a sprijini mai 

multe surse regenerabile de energie în ceea ce privește încălzirea și răcirea. 

Aceasta va reprezenta o schimbare majoră pentru proprietarii de locuințe, 

chiriași și autoritățile publice.” 

Strategia va acorda prioritate acțiunilor în trei domenii: 

 decarbonizarea sistemelor de încălzire și de răcire; 

 abordarea problemei reprezentate de sărăcia energetică și de clădirile cu cele 

mai slabe performanțe; 

 renovarea clădirilor publice, cum ar fi școlile, spitalele și clădirile 

administrative. 

Comisia propune eliminarea barierelor existente de-a lungul întregului lanț de 

renovare – de la conceperea unui proiect, până la finanțarea și finalizarea acestuia – 

printr-un set de măsuri de politică, instrumente de finanțare și instrumente de 

asistență tehnică. 

 

Strategia va include următoarele acțiuni principale: 

 informații, standarde și reglementări mai stricte privind performanța 

energetică a clădirilor, pentru a crea stimulente mai bune pentru renovările 

din sectorul public și din cel privat, inclusiv introducerea treptată a unor 

standarde minime obligatorii de performanță energetică pentru clădirile 

existente, norme actualizate privind certificatele de performanță energetică și 

o posibilă extindere a cerințelor privind renovarea clădirilor pentru sectorul 

public; 



CNSLR FRATIA | Revista Presei 15 octombrie 2020 28 

 

 asigurarea unei finanțări accesibile și bine direcționate, inclusiv prin 

intermediul inițiativelor emblematice „Renovate” și „Power Up” ale 

Mecanismului de redresare și reziliență din cadrul NextGenerationEU, a 

unor norme simplificate pentru combinarea diferitelor surse de finanțare și a 

unor stimulente multiple pentru finanțarea privată; 

 sporirea capacității de pregătire și de punere în aplicare a proiectelor de 

renovare, de la asistența tehnică acordată autorităților naționale și locale 

până la formarea și dezvoltarea competențelor lucrătorilor care ocupă noile 

locuri de muncă „verzi”; 

 extinderea pieței pentru produse și servicii de construcții durabile, inclusiv 

integrarea de noi materiale și soluții bazate pe natură, precum și o legislație 

revizuită privind comercializarea produselor pentru construcții și obiectivele 

de reutilizare și de valorificare a materialelor; 

 crearea unui noi Bauhaus european, un proiect interdisciplinar, coordonat de 

un consiliu consultativ format din experți externi care include oameni de 

știință, arhitecți, proiectanți, artiști, urbaniști și societatea civilă. De acum 

înainte, până în vara anului 2021, Comisia va desfășura un amplu proces 

participativ de creare în comun și apoi va institui o rețea de cinci Bauhaus 

fondatoare în 2022, în diferite țări ale UE; 

 dezvoltarea unor abordări bazate pe vecinătate, pentru a ajuta comunitățile 

locale să integreze soluțiile digitale și regenerabile și să creeze cartiere cu 

consum de energie zero, unde consumatorii devin „prosumatori” care vând 

energie în rețea. Strategia include și o inițiativă privind locuințele la prețuri 

accesibile pentru 100 de districte. 

Revizuirea Directivei privind energia din surse regenerabile, în iunie 2021, va avea 

în vedere consolidarea obiectivului privind încălzirea și răcirea pe bază de energie 

din surse regenerabile și introducerea unui nivel minim de utilizare a energiei din 

surse regenerabile în clădiri. Comisia va examina, de asemenea, modul în care 

resursele bugetare ale UE, în paralel cu veniturile din cadrul sistemului UE de 

comercializare a certificatelor de emisii (EU ETS), ar putea fi utilizate pentru a 

finanța schemele naționale privind eficiența energetică și economiile de energie 

care vizează populațiile cu venituri reduse.  
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Cadrul privind proiectarea ecologică va fi dezvoltat în continuare pentru a furniza 

produse eficiente destinate a fi utilizate în clădiri și pentru a stimula utilizarea 

acestora. 

 

Scopul inițiativei „Valul de renovări ale clădirilor” nu este doar de a face clădirile 

existente mai eficiente din punct de vedere energetic și neutre din punct de vedere 

climatic. Ea poate duce la transformări la scară largă ale orașelor noastre și ale 

mediului construit și poate constitui o oportunitate de a demara un proces de 

perspectivă pentru a armoniza durabilitatea cu stilul. După cum a anunțat 

președinta von der Leyen, Comisia va lansa un „nou Bauhauseuropean” în vederea 

cultivării unei noi estetici europene care să combine performanța cu inventivitatea. 

 

Context 

 

Criza provocată de pandemia de COVID-19 a adus în centrul atenției importanța 

clădirilor în viața noastră de zi cu zi și fragilitatea acestora. Pe perioada pandemiei, 

locuința a fost punctul central al vieții de zi cu zi pentru milioane de europeni: un 

birou pentru cei care au lucrat de acasă, o grădiniță sau o sală de clasă improvizată 

pentru copii și elevi și, pentru mulți dintre noi, un centru de divertisment sau de 

cumpărături online. 

 

Investițiile în clădiri pot injecta un stimulent extrem de necesar în sectorul 

construcțiilor și în macroeconomie. Lucrările de renovare presupun utilizarea 

intensivă a forței de muncă, creează locuri de muncă și investiții care își au deseori 

originea în lanțurile de aprovizionare locale, generează cerere de echipamente 

foarte eficiente din punct de vedere energetic, sporesc reziliența la efectele 

schimbărilor climatice și aduc valoare pe termen lung proprietăților. 

 

Pentru a atinge obiectivul propus de Comisie în septembrie 2020 de reducere a 

emisiilor cu cel puțin 55 % până în 2030, UE trebuie să își reducă emisiile de gaze 

cu efect de seră cu 60 %, consumul de energie cu 14 % și consumul de energie 

pentru încălzire și răcire cu 18 %. 
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Politica și finanțarea europeană au avut deja un impact pozitiv asupra eficienței 

energetice a clădirilor noi, care acum consumă doar jumătate din energia celor 

construite în urmă cu peste 20 de ani. Cu toate acestea, 85 % din clădirile din UE 

au fost construite cu peste 20 de ani în urmă și se preconizează că 85-95 % dintre 

ele vor exista și în 2050. Inițiativa „Valul de renovări ale clădirilor” este necesară 

pentru a aduce aceste clădiri la standarde similare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 


